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[Undervisnings- og forskningsministeren] 

De væsentligste ændringer ved lovforslagets 
gennemførelse er følgende: 
1) støtten begrænses til kun at omfatte én ung- 

domsuddannelse, 
2) stipendium til dækning af undervisningsaf- 

gift fjernes, 
3) aldersreglerne skærpes, således at en ansø- 

ger først kan tildeles støtte fra og med kvarta- 
let efter det fyldte 18. år, og således at en an- 
søger først kan tildeles støtte uafhængig af 
forældrenes økonomiske forhold fra og med 
kvartalet efter det fyldte 19. år, 

4) formuegrænsen, forældreindkomstskalaen 
m.v. fastfryses i 1 år, 

5) der betales et gebyr, som er beregnet fastsat 
til 100 kr., for hver rykkerskrivelse og opsi- 
gelse, som Styrelsen for Statens Uddannel- 
sesstøtte udskriver, 

6) tilbagebetalingskrav tillægges 7 pet. svaren- 
de til det tillæg, der sker til restskat, som be- 
tales over 3 rater. 
Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget med 

bemærkninger, tillader jeg mig at anbefale lov- 
forslaget til hurtig og velvillig behandling i det 
høje Ting. Jeg understreger, at det er vigtigt, at 
dette lovforslag bliver vedtaget så hurtigt som 

홢 Þ muligt inden jul, dels fordi det berører finanslo- 
ven for 1989, dels fordi SU-administrationen 
overgår til et helt nyt edb-system pr. 1. august 
1989. Programmeringen af dette nye system 
kan ikke gennemføres, førend regelgrundlaget 
er tilstrækkeligt afklaret. Af edb-tekniske grun- 
de er det derfor af afgørende betydning, at der 
så tidligt som muligt er taget endelig stilling til 
lovforslaget. 

Kofod-Svendsen (KRF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om svanger- 

skabsajbrydelse. (Fritagelse for at foretage og 
medvirke til svangerskabsajbrydelse). 

(Lovforslag nr. L 60). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige og hurtige behandling. 

Kofod-Svendsen (KRF): 
Herved skal jeg som ordfører for forslagsstil- 

lerne tillade mig for Folketinget at fremsætte: 
Forslag til lov om afvikling af  Christiania. 

(Lovforslag nr. L 61). 
Kristeligt Folkeparti og Centrum-Demokra- 

terne støttede i folketingssamlingen 1987-88 
firkløverregeringens forslag om afvikling af 
Christiania. Dette forslag adskiller sig fra det 
tidligere på en række punkter: 

1. Fristen for Københavns Kommune til at 
igangsætte afviklingen forlænges med 5 må- 
neder. 

2. Den periode, Københavns Kommune har til 
at tilbyde erstatningsboliger, forlænges med 
1 år. 

3. Miljøministeren skal -  efter forhandlinger 
med forsvarsministeren -  vurdere, hvilke 
fredede eller bevaringsværdige bygninger 
der kan rives ned, jf. § 11, stk. 2. 

4. Ved udarbejdelse af planer for områdets 
fremtidige anvendelse bør beboerne inddra- 
ges, jf. bemærkningerne til § 12. 

5. Der skal fortsat være en vis mulighed for at 
bevare lovlige virksomheder på området, jf. 
bemærkningerne til § 12. 

6. Bevaring af alternativt privat/socialt hjæl- 
pearbejde på positivt medmenneskeligt 
grundlag, jf. bemærkningerne til § 12. 
Kristeligt Folkeparti og Centrum-Demokra- 

terne ønsker først og fremmest Christiania af- 
viklet af sociale og sundhedsmæssige grunde. 
Men partiet ønsker selvfølgelig også at få 
standset de ulovlige forhold på området. 

Man må erkende, at i de år, Christiania har 
eksisteret, har der ikke været foretaget egentli- 
ge skridt til at få Christiania afviklet. Derfor er 
de sociale, sundhedsmæssige, boligmæssige 
problemer m.v. ikke alene Christianias. Sam- 
fundet har medvirket til udviklingen. Derfor 
bør en afvikling af Christiania ske på en socialt 
ansvarlig måde, og det bør ske i det tættest mu- 
lige samarbejde med såvel christianitterne som 
Christianias naboer. Der findes nogle få lovlige 
virksomheder på Christiania samt sociale akti- 
viteter, som på god medmenneskelig vis forsø- 
ger at løse de sociale problemer. Sådanne bære- 
dygtige aktiviteter bør der stadig være plads til 
efter retableringen. 

I de sidste 4 til 6 år er der kommet et stigende 
antal dårligt stillede enlige og forsørgere til 
Christiania, på trods af at de fleste er henvist til 
de ringeste boliger i form af kolde og fugtige 
rum samt utætte skurvogne. 

Vi må erkende, at mange af beboerne netop 
ønsker at bo på Christiania, også selv om de 


